



Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. 2013-2021

ISSN 0205-9606

URL - <http://vietmag.org>

All right reserved

Issue 3 Volume 37. 2016

A FATAL CHOICE: T. I. RAINOV BETWEEN HISTORY OF SCIENCE AND ORIENTAL STUDIES

Simon Ilizarov

Abstract

This paper reviews the life and activities of T. I. Rainov, the most prominent Russian historian of science and thinker in the 20th century, during the period from 1940 to 1947. In harsh conditions of the Soviet reality, the scientist continued to look for the ways to pursue his creative interests and aspirations. His path ran between history of science (history of scientific thought) and oriental studies, between the Institute for the History of Science of the USSR Academy of Sciences that was created in 1944/45 and the Institute of Oriental Studies of the USSR Academy of Sciences. The administrative prohibition of holding jobs at more than one institution simultaneously threw Rainov into a dilemma that turned out to be fatal for him. Previously unexamined activities of Rainov, associated with the creation of the Center for Oriental Studies in Moscow, were reconstructed based on the documentary evidence. In parallel, in the 1940s, the scientist devoted much effort and energy to the biggest archeographic project, the Scientific Heritage series, and to the organization of a Commission on the History of Historical Sciences at the History and Philosophy Division of the USSR Academy of Sciences. This paper addresses Rainov's relationships with academicians V. L. Komarov, I. Yu. Krachkovskii, N. I. Konrad, S. I. Vavilov and others.

Keywords list (en): history of science, oriental studies, historiography, arab studies

Date of publication: 01.07.2016

Citation link:

Ilizarov S. A FATAL CHOICE: T. I. RAINOV BETWEEN HISTORY OF SCIENCE AND ORIENTAL STUDIES // Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. – 2016. – V. 37. – Issue 3 C. 540-586 [Electronic resource]. URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-188/> (circulation date: 18.05.2021).

РОКОВОЙ ВЫБОР: Т. И. РАЙНОВ МЕЖДУ ИСТОРИЕЙ НАУКИ И ВОСТОКОВЕДЕНИЕМ

Илизаров Симон Семенович

Аннотация

В статье рассматривается жизнь и деятельность крупнейшего русского историка науки и мыслителя XX столетия Т. И. Райнова в период с 1940 по 1947 г. В это время в суровых условиях советской действительности ученый продолжал поиск способов реализации своих творческих интересов и устремлений. Его путь пролегал между историей науки (историей научной мысли) и востоковедением, между созданным в 1944/45 г. Институтом истории естествознания АН СССР и Институтом востоковедения АН СССР. Выбор Райнова, вставший перед ним вследствие административного запрета на совмещение мест работы, оказался роковым. На документальной основе реконструируется ранее неизученная деятельность Райнова по созданию в Москве академического центра востоковедения. Параллельно с этим в 1940-е гг. ученый немало сил и энергии также отдавал крупнейшему археографическому проекту - серии «Научное наследие» и организации в Отделении истории и философии АН СССР Комиссии по истории исторических наук. Рассматриваются взаимоотношения Райнова с академиками В. Л. Комаровым, И. Ю. Крачковским, Н. И. Конрадом, С. И. Вавиловым и др.

Ключевые слова: история науки, Институт Истории Естествознания, востоковедение, московская группа Института Востоковедения, Институт Востоковедения, арабистика, историография, Т. И. Райнов, В. Л. Комаров, И. Ю. Крачковский

Дата публикации: 01.07.2016

Ссылка для цитирования:

Илизаров С. С. РОКОВОЙ ВЫБОР: Т. И. РАЙНОВ МЕЖДУ ИСТОРИЕЙ НАУКИ И ВОСТОКОВЕДЕНИЕМ // Вопросы истории естествознания и техники. – 2016. – Т. 37. – Выпуск №3 С. 540-586 [Электронный ресурс].

URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-188/> (дата обращения: 18.05.2021).